



Statement at 52nd session of the UN Human Rights Council

Item 3: Interactive dialogue with the Independent Expert on the enjoyment of human rights by persons with albinism

9 March 2023

Speaker: Antoine Gliksohn

Statement to be delivered in French

Together with ISHR, the Global Albinism Alliance would like to thank the Independent Expert, for her important contribution to deepening our understanding of the role of albinism associations and all those promoting and protecting the rights of persons with albinism as Human Rights Defenders.

As the Independent Expert noted, “associations of persons with albinism rarely work with other civil society and non-governmental organizations and are not always visible or included in other human rights and civil society networks, including those protecting and promoting the rights of persons with disabilities and of human rights defenders”.

While we support the implementation of all the Independent Expert’s recommendations, the Global Albinism Alliance takes particular note of those urging stronger inclusion, collaboration and sharing of knowledge between non-governmental organizations advocating for human rights and human rights defenders and albinism associations and others advocating specifically for the rights of persons with albinism. This is consistent with fundamental human rights principles of solidarity and intersectionality.

We believe that taking these steps will have a significant impact on elevating the voices of persons with albinism and afford us greater protection of the rights to which we are entitled.

Finally, we would like to highlight the fact that albinism occurs worldwide, in all ethnicities. It isn’t specific to the Africa region. And, therefore, all Member States, including in the Global North, should make sure that they respect, protect, and fulfill the rights of their nationals with albinism.



Statement at 52nd session of the UN Human Rights Council

Item 3: Interactive dialogue with the Independent Expert on the enjoyment of human rights by persons with albinism

9 March 2023

Speaker: Antoine Gliksohn

ISHR et l'Alliance Mondiale de l'Albinisme tiennent à remercier l'Experte Indépendante, pour son importante contribution à l'amélioration de notre compréhension du rôle joué par les associations de personnes albinos et par tous ceux qui promeuvent et protègent les droits des personnes albinos en tant que défenseurs des droits de l'homme.

Comme l'a noté l'Experte Indépendante, "les associations de personnes atteintes d'albinisme travaillent rarement avec les autres organisations de la société civile et les autres organisations non gouvernementales, et ne sont pas toujours visibles ou intégrées dans les réseaux de la société civile et les réseaux œuvrant en faveur des droits de l'homme, notamment ceux ayant pour objet la protection et la promotion des droits des personnes handicapées et des défenseurs des droits de l'homme".

Bien que nous soutenions la mise en œuvre de l'ensemble des recommandations de l'Experte Indépendante, nous retenons en particulier celles qui préconisent de renforcer l'inclusion, la collaboration et le partage des connaissances entre les ONG qui défendent les droits de l'homme et les défenseurs des droits de l'homme et les associations qui défendent spécifiquement les droits des personnes albinos. Cette démarche est conforme aux principes fondamentaux des droits de l'homme que sont la solidarité et l'intersectionnalité.

Nous pensons que ces mesures auront un impact significatif sur la voix des personnes albinos et qu'elles nous permettront de mieux protéger l'ensemble de nos droits.

Enfin, nous tenons à souligner le fait que l'albinisme est présent partout dans le monde. Il n'est pas spécifique au continent africain. Tous les États membres, y compris ceux du Nord, doivent donc s'assurer qu'ils respectent, protègent et instaurent les droits de leurs ressortissants atteints d'albinisme et de ceux qui les défendent.